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EINDVERSLAG
Vastgesteld 17 mei 1993

De vaste Commissies voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid1 en voor
het Minderhedenbeleid2 hebben kennisgenomen van de memorie van
antwoord, die aanleiding heeft gegeven tot verscheidene opmerkingen
en vragen in de commissies.

Onder het voorbehoud dat de regering de vragen tijdig zal hebben
beantwoord, achten de commissies de openbare beraadslaging van dit
wetsvoorstel voldoende voorbereid.

Hoofdstuk 1. De werkloosheid onder allochtonen

De leden van de WD-fractie waren de initiatiefnemers erkentelijk voor
de uitgebreide reacties op de door hen gestelde vragen en gemaakte
opmerkingen. In een belangrijk deel van de door de initiatiefnemers
gegeven antwoorden konden zij zich vinden. Ten aanzien van enkele
onderwerpen bestond er bij deze leden echter nog behoefte aan een
nadere gedachtenwisseling.

De leden van de WD-fractie konden zich vinden in de reactie van de
initiatiefnemers naar aanleiding van hun vraag aangaande de consta–
tering, dat er sprake is geweest van een groei in het aantal door de
arbeidsvoorzieningsorganisatie aan betaald werk geholpen allochtonen.
De wenselijkheid van wetgeving op dit terrein bleef naar de mening van
deze leden dan ook bestaan en daarmee ook hun steun voor dit initiatief.

De leden van de D66-fractie hadden met genoegen kennis genomen
van de door de initiatiefnemers gegeven antwoorden in de memorie van
antwoord. Desalniettemin hadden zij een aantal opmerkingen die zij
hieronder weergeven.
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De leden van de D66-fractie reageerden met instemming op de
passage, waarin de initiatiefnemers het belang van maatregelen aan de
aanbodzijde van de arbeidsmarkt en dan met name de opvang van
nieuwkomers benadrukten.

De leden van de fractie van Groen Links dankten de initiatiefnemers
voor de uitvoerige beantwoording van de gestelde vragen en gemaakte
opmerkingen in het voorlopig verslag. Deze leden hadden met veel
belangstelling de memorie van antwoord gelezen. Op enkele punten
wilden de hier aan het woord zijnde leden nog terugkomen.

De leden van de fractie van Groen Links waren het met de initiatief–
nemers eens dat niet alleen de aanbodzijde maar ook de vraagzijde van
de arbeidsmarkt sterker moest worden geactiveerd, voor wat betreft het
bevorderen van de positie van allochtonen op de arbeidsmarkt. Deze
leden waren van mening dat verdere scholing van allochtonen alleen, niet
voldoende is. Ingegrepen zou moeten worden, wanneer blijkt dat betere
kwalificaties op zichzelf niet voldoende zijn voor een succesvol toetreden
tot de arbeidsmarkt. In dit kader memoreerden de leden van de fractie
van Groen Links de positie van Antillianen en Arubanen op de Neder–
landse arbeidsmarkt, een groep die over het algemeen vergelijkbaar met
autochtonen is opgeleid, maar een aanmerkelijk slechtere positie op de
arbeidsmarkt inneemt. Uit de gegevens over deze groep kan worden
geconcludeerd dat problemen bij de arbeidsmarktpositie van allochtonen
bepaald niet alleen maar op een minder opleidingsniveau zijn terug te
voeren. De hier aan het woord zijnde leden vroegen initiatiefnemers op
deze analyse te reageren.

Hoofdstuk 2. Het doel en hoofdlijnen van de wet

De leden van de CDA-fractie dankten de initiatiefnemers voor de
antwoorden op de door hen gestelde vragen.

Met de initiatiefnemers blijven de leden van de CDA-fractie van
mening dat het wegnemen of bestrijden van vooroordelen heel belangrijk
is, maar deze fractie bleef zich na de memorie van antwoord afvragen bij
wie welk vooroordeel wordt weggenomen, zodat resultaten namelijk
werkgelegenheid voor allochtonen zichtbaar worden.

De leden van de PvdA-fractie hebben met belangstelling kennis
genomen van de zienswijze van de initiatiefnemers op de door hen in het
voorlopig verslag gemaakte opmerkingen en gestelde vragen.

Voor de leden van de PvdA-fractie zijn de twijfels omtrent de hantering
van de term «evenredige vertegenwoordiging» als doelstelling van het
wetsvoorstel niet weggenomen. Deze leden waren van mening dat door
deze term te hanteren niet aan het noemen van getallen of percentages
kan worden ontkomen. De initiatiefnemers spreken dan ook over «vast te
stellen percentages per regio». Het gaat dus om een percentage alloch–
tonen in dienst te nemen, maar omdat dit percentage niet gehaald hoeft
te worden en niet wordt gesanctioneerd, is het volgens de initiatief–
nemers geen quotum. De leden van de PvdA-fractie vroegen zich af wat
de functie van dergelijke bepalingen is, indien er geen consequenties aan
verbonden zijn.

De leden van de VVD-fractie waren verheugd over de bevestiging van
de initiatiefnemers dat er noch expliciet, noch impliciet in voorliggend
wetsvoorstel sprake is van quotering.

De leden van de D66-fractie reageerden instemmend op het antwoord
van de initiatiefnemers inzake de beschikbaarheid van gegevens over de
regionale arbeidsmarktsituatie van allochtonen.
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Hoewel deze leden voorstanders bleven van een systeem van «contract
compliance», konden zij zich vinden in de argumentatie van de initiatief–
nemers om «contract compliance» in dit wetsvoorstel niet te regelen.

De leden van de fractie van Groen Links constateerden dat de initi–
atiefnemers in de memorie van antwoord uiterst positief hadden gerea–
geerd op de aangehaalde citaten van de heer Veenman. Zij stelden dat
bestrijding van de directe en indirecte discriminatie op de arbeidsmarkt
het beoogde doel van het wetsvoorstel is, en dat zij vooralsnog
aannemen dat voorliggend wetsvoorstel voldoende instrumenten bevat
om dit doel te bereiken. Deze leden konden met het eerste deel van die
stellingname instemmen, maar vroegen de indieners of zij de indruk
hadden dat met name de steeds belangrijker wordende sociaal-norma–
tieve en subjectieve criteria bij werving en selectie via voorliggend
wetsvoorstel in een «allochtoon-vriendelijke» richting kunnen worden
omgebogen. Die indruk hadden de hier aan het woord zijnde leden niet
direct. In de openbare rapportage kan, indien men wil, immers nog veel
van de door Veenman gesignaleerde discriminatie worden gecamou–
fleerd door zich te bedienen van objectieve criteria, zelfs wanneer die
voortkomen uit onnodig hoog opgeschroefde functie-eisen. De leden van
de fractie van Groen Links vroegen de initiatiefnemers of een systeem
van (regionale) quotering niet veel effectiever zou kunnen zijn om deze
discriminatie te doorbreken.

Voorts stelden de initiatiefnemers dat de minderhedenorganisaties hun
steun voor het wetsvoorstel hebben uitgesproken. De leden van de
fractie van Groen Links vroegen in hoeverre hier sprake is van een «iets
is beter dan niets»-instemming, gezien het feit dat de minderhedenorga–
nisaties gepleit hebben voor verdergaande verplichtingen.

Ten aanzien van de evenredige vertegenwoordiging hadden de leden
van de fractie van Groen Links een vraag over het antwoord dat de initi–
atiefnemers hebben gegeven op de vraag van de leden van de
D66-fractie over werkgevers die hun personeel door heel Nederland
recruteren. Deze leden vroegen de initiatiefnemers of in een dergelijk
geval, of in het geval dat een werkgever recruteert in meer dan één
regio, niet de evenredigheid van heel Nederland, dan wel van de grotere
regio als streefcijfer dient te gelden?

De leden van de fractie van Groen Links vroegen de initiatiefnemers in
hoeverre zij de interpretatie delen dat de sanctie op het niet of niet
voldoende bevorderen van een evenredig deel van allochtone
werknemers ligt in het «schandpaal-effect» dat de openbare rapportage
voor werkgevers met zich mee kan brengen. Juist de door de leden van
de SGP-fractie in het voorlopig verslag genoemde mogelijke schadelijke
gevolgen voor de concurrentiepositie van bedrijven die zichzelf in
discrediet brengen, kunnen een aansporing zijn om de noodzakelijke
mentaliteitsverandering te bewerkstelligen.

Hoofdstuk 3. Stichtingsakkoord, SER-advies en kabinetsvoorstel

De door de initiatiefnemers aangevoerde argumenten met betrekking
tot de rechtvaardiging van het initiatiefvoorstel in relatie tot het voorstel
van wet van de regering, hebben de leden van de PvdA-fractie niet
kunnen overtuigen. De initiatiefnemers stellen dat ze tijdens het
mondeling overleg van 19 februari 1992 tot de indiening van hun
voorstel hebben besloten, omdat de Minister van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid geen inhoudelijke indicatie gaf van het door hem in te
dienen wetsvoorstel, terwijl zij tevens tijdens datzelfde mondeling
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overleg constateerden dat er een politieke meerderheid bestond voor een
wetsvoorstel, waarvan openbare rapportages een essentieel element
vormen. In de optiek van de initiatiefnemers was het op dat moment
uitdrukkelijk aan de Kamer als medewetgever om eigen verantwoorde–
lijkheid te nemen.

De leden van de PvdA-fractie wezen op het feit dat tijdens het
mondeling overleg van 19 februari 1992 de resultaten van het eerste jaar
van het Stichtingsakkoord onderwerp van discussie was. De vraag waar
de regering en de Kamer voor stonden luidde: zijn de resultaten van het
eerste jaar bevredigend of moeten er aanvullende (wettelijke) maatre–
gelen worden genomen? Zowel de Kamer als de regering kwam tot de
conclusie dat wettelijke maatregelen nodig waren. De regering heeft
toegezegd rekening te houden met het door de Sociaal-Economische
Raad uit te brengen advies en de opvattingen van de Kamer. Naar de
mening van de leden van de PvdA-fractie is het pas nu aan de Kamer als
medewetgever het voorstel van de regering aan haar oordeel te onder–
werpen en eventuele wijzigingen aan te brengen. Een minimale
amendering van het voorstel van de regering, zo hadden de leden van de
PvdA-fractie in het voorlopig verslag gesteld, zal de bedoelingen van de
Kamer, zoals verwoord in het mondeling overleg van 19 februari, volledig
weergeven. Dit is iets anders dan de initiatiefnemers in het voorlopig
verslag hebben willen lezen, namelijk dat «een minimale amendering van
het kabinetsvoorstel tot hetzelfde resultaat zou leiden als hun initiatief–
voorstel» (zie blz. 11 van de memorie van toelichting).

De leden van de PvdA-fractie pleitten nog steeds voor openbaarheid
van de rapportages, maar niet noodzakelijkerwijs in de vorm dat de initi–
atiefnemers hebben voorgesteld.

De aan het woord zijnde leden zagen mogelijkheden voor de verplichte
rapportage van ondernemingen in artikel 4, eerste lid, van het regerings–
voorstel te regelen door het woord «desgevraagd» achterwege te laten
en de openbaarheid van de gegevens via een omkering van artikel 4,
vierde lid, vast te leggen. Uit de inbreng van de Kamerfracties in het
voorlopig verslag op het regeringsvoorstel valt te constateren dat de
meerderheid in de Kamer op een aantal aspecten dezelfde vragen aan de
regering heeft gesteld en derhalve ook een eigen antwoord kan formu–
leren. De leden van de PvdA-fractie zagen dan ook geen aanleiding om
via het initiatiefvoorstel het principiële punt van de openbaarheid van de
rapportages te regelen. Het regeringsvoorstel laat alle ruimte voor
amendering op dit punt door de Kamer.

De leden van de fractie van Groen Links onderschreven de stelling van
de initiatiefnemers dat het Stichtingsakkoord door wettelijke maatregelen
ondersteund dient te worden. Zij deden dat met name vanuit de feitelijke
situatie dat nog steeds directe en indirecte discriminatie op de arbeids–
markt plaatsvindt, en dat een loffelijk streven van centrale organisaties
blijkbaar niet voldoende zoden aan de dijk zet.

in dat kader waren de hier aan het woord zijnde leden hoogst verbaasd
over de door de initiatiefnemers aangehaalde enquête van het NCW,
waarin 75% van de bedrijven zegt tevreden te zijn over de eigen inspan–
ningen om allochtonen aan het werk te helpen. De leden van de fractie
van Groen Links vroegen de initiatiefnemers of zij een inschatting kunnen
maken waarom men zegt tevreden te zijn. Kan dat bijvoorbeeld te maken
hebben met onderschatting van het probleem of overschatting van de
eigen activiteiten op dit terrein? Geconfronteerd met het gegeven dat
nog steeds de helft van de managers aangeeft liever autochtonen in
dienst te hebben dan allochtonen, lijkt een uitspraak over de tevre–
denheid op z'n minst wat overmoedig, aldus deze leden.
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Overigens vroegen de leden van de fractie van Groen Links of de
gegevens uit de tweede evaluatie van het Stichtingsakkoord en de extra
inspanningen inmiddels al zijn verschenen en zo ja, of de initiatiefnemers
willen reageren op deze gegevens.

Hoofdstuk 4. Nadere uitwerking van de wet

4.1. De openbare rapportage

In de visie van de CDA-fractie dient de wet een reële bijdrage te
leveren aan de vermindering van de werkloosheid onder de allochtonen.

Dat de initiatiefnemers geen «schandpaal-effect» beogen met de
openbaarmaking van gegevens, begrepen deze leden, hoewel zij niet
overtuigd werden. Immers, de openbaarmaking van gegevens van een
bedrijf, waaruit blijkt dat wel of niet is voldaan aan een evenredige
afspiegeling van werknemers in het bedrijf, zegt niets over het aanbod
van de doelgroep zelf, noch over het beoogde resultaat voor meer werk
voor minderheden.

Vervolgens bleven zij met de vraag zitten, waarom alleen de gegevens
van de bedrijven vanaf 35 werknemers openbaar zijn. Hoe willen de initi–
atiefnemers de resultaten van bedrijven onder 35 werknemers contro–
leren? De leden van de CDA-fractie constateerden dat juist in het
midden– en kleinbedrijf een groei van werkgelegenheid tot stand is
gebracht en veel mensen in die bedrijfstak werkzaam zijn.

De leden van de PvdA-fractie konden de opstelling van de initiatief–
nemers niet geheel volgen, wanneer zij stellen dat de openbare rappor–
tages voor een ieder toegankelijk zijn, ongeacht het doel. Deze leden
hadden uit de memorie van toelichting begrepen dat de openbare
rapportage dient om het actieve beleid van de ondernemingen te beoor–
delen en bijdraagt aan de mentaliteitsverandering van de onderneming.
De leden van de PvdA-fractie meenden dat deze functies van de
openbaarheid wezenlijk zijn en derhalve een functionele inbedding
vereisen. De antwoorden op vragen van de PvdA-fractie met betrekking
tot de organisatorische inbedding vonden de aan het woord zijnde leden
onbevredigend. De verwijzing naar opmerkingen van de organisaties van
minderheden ontslaat ons niet van de plicht om zelf de maximale effecti–
viteit van de voorstellen te beoordelen.

Terecht merken de initiatiefnemers dat naar hun verwachting de
openbare rapportage niet onmiddellijk zal leiden tot publieke druk, maar
tot een overleg tussen de betrokken organisaties en de ondernemingen.
Willen we echter, aldus de leden van de PvdA-fractie, dit effect daadwer–
kelijk bereiken, dan is coördinatie en structurering van de wijze waarop
met de openbare rapportages wordt omgegaan nodig, zodat niet
«iedereen ongeacht het doel» toegang heeft tot deze rapportages.

4.2. De inhoud van de rapportage

In het voorlopig verslag hadden de leden van de VVD-fractie hun
twijfel geuit over de noodzaak tot het vermelden van de sector
waarbinnen de onderneming werkzaam is. De initiatiefnemers beargu–
menteren die noodzaak met het feit, dat het van belang is te weten of er
op de arbeidsmarkt allochtonen beschikbaar zijn die voldoen aan de
kwalificatie– of geschiktheidseisen. De leden van de VVD-fractie waren
het met dat laatste eens, maar dat gold niet voor de toevoeging van de
initiatiefnemers dat «de sector waarbij de onderneming werkzaam is,
daarbij een rol kan spelen». Een dergelijke vermelding zou eerder een
beperking bij de bemiddeling van allochtonen kunnen vormen dan een
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stimulans. Zijn de initiatiefnemers het niet met de leden van de
VVD-fractie eens, dat de inzetbaarheid van werknemers sectorover–
schrijdend moet zijn en alleen afhankelijk moet zijn van kwalificatie– en
geschiktheidseisen, eventueel na een opleiding. En betekent dat dan niet,
dat een schoonmaker ook bij een «high-tech»-bedrijf (om de overigens
niet zo gelukkige voorbeelden van de initiatiefnemers te volgen) in dienst
zou kunnen treden. Wordt door het argument van de inititiatiefnemers
niet, hopelijk onbedoeld, een ongewenste beperking in de vorm van een
bepaalde sector tot stand gebracht? De aan het woord zijnde leden
waren dan ook van mening dat het voor het beoordelen van de gegevens
van de openbare rapportage zelfs wenselijker is om juist niet te kijken
naar de sector, maar alleen naar beschikbare arbeidsplaatsen en
beschikbare allochtonen, die voldoen aan de kwalificatie– en geschikt–
heidseisen. Zij vernamen gaarne een reactie van de initiatiefnemers op
dit onderdeel.

Tevredenheid was er bij de leden van de VVD-fractie over het feit dat
de initiatiefnemers het met hen eens waren dat in de gebruikte termino–
logie, met name ten aanzien van het gebruik van de term «personen»,
zorgvuldigheid dient te worden betracht. Zij vroegen zich dan ook af,
waarom, met het oog op het voorkomen van mogelijke begripsverwarring
in de praktijk, er op dit onderdeel geen nota van wijziging is ingediend.

In het voorlopig verslag hadden de aan het woord zijnde leden om een
aanpassing gevraagd van artikel 7, eerste lid, sub b, met het oog op
nader inzicht in het aantal allochtonen in voitijd en deeltijd. De initiatief–
nemers, die overigens geen bezwaar hadden tegen een dergelijke
aanpassing, vroegen de leden van de VVD-fractie of zij zich de vrees
konden voorstellen, dat allochtonen vooral in deeltijd zouden worden
aangenomen. Het antwoord van deze leden was negatief. Zij voegden
daaraan toe, dat naarmate er meer mensen in deeltijd werken er
logischerwijs bij een evenredige arbeidsdeelname ook meer allochtonen
in deeltijd zullen werken. Vervolgens vroegen de aan het woord zijnde
leden de initiatiefnemers naar hun reactie op dit, door hen gevraagde
antwoord.

De leden van de VVD-fractie constateerden, dat zij geen antwoord
hadden gekregen op hun opmerking met betrekking tot artikel 7, onder d,
welke thans ten onrechte verplicht tot het geven van een toelichting op
de samenstelling van het gehele personeelsbestand en alle ook de
niet-allochtonen betreffende mutaties. Deze leden verzochten de initi–
atiefnemers deze omissie te corrigeren.

Helaas bleef er verschil van inzicht bestaan tussen de leden van de
VVD-fractie en de initiatiefnemers met betrekking tot artikel 7, eerste lid,
sub e. Op grond van deze bepaling moeten werkgevers in het schriftelijk
verslag een weergave van de gevolgtrekkingen die zij naar aanleiding van
de onder sub b en c genoemde gegevens hebben getrokken, opnemen.
Zowel uit de memorie van toelichting als uit de memorie van antwoord
blijkt dat het niet alleen gaat om gevolgtrekkingen van kwantitatieve
aard, maar ook om een beschrijving van maatregelen die de werkgever
zich voorstelt te nemen in het komende jaar. Ondanks het feit dat deze
beschrijving algemeen van aard mag zijn en als enige doel heeft inzicht
te verschaffen in die voornemens, neemt dat niet weg dat daarmee, zij
het niet zo systematisch en gedetailleerd als in het werkplan, toch infor–
matie moet worden verschaft welke juist in het niet openbare werkplan
thuis hoort. Deze leden waren er nog niet van overtuigd dat het niet
openbare werkplan langs deze weg niet toch nog in algemene zin
openbaar zou worden.
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De leden van de VVD-fractie namen met instemming kennis van de
uitspraak van de initiatiefnemers, dat het voorliggende wetsvoorstel de
bevoegdheden van medezeggenschapsorganen niet wijzigt, anders dan
via de bepaling in artike! 13.

Vervolgens besteedden de leden van de VVD-fractie nog aandacht aan
de in het wetsvoorstel opgenomen grens van 35 of meer werknemers,
waaronder een openbare rapportage niet verplicht is. Voor de door de
initiatiefnemers genoemde argumenten ten gunste van die grens hadden
deze leden wel begrip, maar desalniettemin maakten zij nog de volgende
kanttekeningen. Zo vroegen zij of de initiatiefnemers nog eens konden
ingaan op het argument van de administratieve lasten, ervan uitgaande
dat deze werkgevers toch al een administratie moeten bijhouden (loon,
belasting en premie, etc.). Aan het argument van privacygevoeligheid
kenden ook deze leden veel waarde toe. Toch vroegen zij zich af, of in de
openbare rapportage zodanige privacy-gevoelige onderdelen voorkomen,
dat de vrees zou moeten bestaan dat deze grenzen zouden worden
overschreden. Voorts waren deze leden het met de initiatiefnemers eens
dat het Stichtingsakkoord voor deze groep bedrijven onverminderd geldt.

De leden van de fractie van D66 vonden het gewenst dat de openbare
rapportage inzicht geeft in het percentage allochtonen onder de deeltijd–
werkers. Zij vonden dit gewenst omdat voorkomen moet worden dat
allochtonen voornamelijk in deeltijd worden aangesteld. Immers,
onwillige werkgevers zouden, als er geen inzicht behoeft te worden
gegeven in het aandeel van de allochtonen in de deeitijdbetrekkingen,
allochtonen voornamelijk in deeltijd kunnen gaan aanstellen, omdat die
voor de openbare rapportage even zwaar meewegen als in voltijd aange–
stelde autochtonen. De vrees van de initiatiefnemers dat allochtonen
vooral in deeltijd zullen worden aangenomen als de openbare rapportage
inzicht geeft in het aandeel van de allochtonen onder de deeltijdwerkers,
deelden deze leden dan ook niet. Zij vreesden dat juist het ontbreken van
het bedoelde inzicht in de openbare rapportage het aanstellen van
allochtonen in deeltijdbetrekkingen zou bevorderen.

De leden van de fractie van D66 konden zich verenigen met de
argumenten die de initiatiefnemers gaven ten aanzien van het niet apart
aandacht schenken aan de positie van allochtone vrouwen in dit
wetsvoorstel, voor wat betreft de openbare rapportage.

Ten aanzien van het taakstellend werkplan zouden zij gaarne van de
initiatiefnemers vernemen, wat de redenen zijn om daarin geen expliciete
bepaling over vrouwen op te nemen, temeer daar dat wel gebeurt voor
functieniveaus.

De leden van de fractie van Groen Links vroegen de initiatiefnemers,
waarop de veronderstelling is gebaseerd dat de openbare rapportage op
formulieren kan worden ingevuld. Deze leden meenden dat de verant–
woording van de cijfers zich niet zal lenen voor standaardformulieren.
Overigens waren de hier aan het woord zijnde leden van mening dat het
extra werk dat was gemoeid met de verwerking en verantwoording van
de gegevens niet van die orde is dat dat problemen zal opleveren, zeker
niet wanneer het doel ervan in acht wordt genomen.

De leden van de fractie van Groen Links waren gevoelig voor het
argument van de herleidbaarheid van gegevens, waar het gaat om het
opnemen van functieniveaus en doorstroming van allochtonen in een
arbeidsorganisatie. Toch achtten zij het van groot belang. Zij vroegen de
initiatiefnemers of het niet mogelijk is bijvoorbeeld voor grotere
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bedrijven openbaarmaking van deze gegevens wel verplicht te stellen. In
deze bedrijven is het gevaar van herleidbaarheid minder groot en is in
het algemeen meer intern beleid ontwikkeld ten aanzien van bedrijfsspe–
cifieke scholing en doorstroming, waarin naar de mening van de leden
van de fractie van Groen Links ook allochtonen zouden moeten kunnen
participeren.

Ten aanzien van de opmerkingen over het al dan niet specifieke
aandacht besteden aan de positie van allochtone vrouwen, waren de
leden van de fractie van Groen Links niet geheel overtuigd. Zij protes–
teerden nadrukkelijk tegen het argument dat verdere verbijzondering van
de doelgroep arbitrair zou zijn. De positie van allochtone vrouwen op de
arbeidsmarkt kenmerkt zich door een dubbele achterstand. Dit gegeven
deed de hier aan het woord zijnde leden pleiten voor specifieke aandacht
voor vrouwen, waar het gaat om regelingen ten behoeve van allochtonen,
en specifieke aandacht voor allochtonen, waar het gaat om regelingen
ten behoeve van vrouwen.

Hoofdstuk 5. Doelgroepen

De leden van de fractie van Groen Links waren nog niet overtuigd van
de keuze om de derde en volgende generaties niet onder voorliggend
wetsvoorstel te doen vallen. Zij waren gevoehg voor het argument van de
moeilijke traceerbaarheid van dit deel van de doelgroep. Maar het
argument dat de groep van de derde generatie nog klein is, was in de
ogen van de hier aan het woord zijnde leden niet sterk. De wet wordt
immers niet alleen voor nu gemaakt, maar ook voor de komende jaren. In
die tijd zal de derde generatie die zich op de arbeidsmarkt begeeft, zeker
gegroeid zijn. Gezien het doel van het wetsvoorstel, namelijk het
bestrijden van directe en indirecte discriminatie op de arbeidsmarkt, zal
ook de derde generatie deel uit moeten maken van de doelgroep van het
wetsvoorstel, aldus de hier aan het woord zijnde leden.

Dit laatste argument was in de ogen van de leden van de fractie van
Groen Links ook van toepassing op de doelgroepen uit Afrika, Midden–
en Zuid-Amerika en Azië. Het bevreemdde deze leden enigszins dat de
initiatiefnemers voor met name deze groepen en voor vluchtelingen,
naast het kenmerk achterstand op de arbeidsmarkt, ook het element van
collectiviteit en het kenmerk scholing lijken te hanteren om hen al dan
niet tot de doelgroep te rekenen. Eerder in de memorie van antwoord
hadden de initiatiefnemers in een betoog aangegeven dat achterstand op
de arbeidsmarkt het enige criterium is waarop het wetsvoorstel is
gebaseerd. Deze leden konden hiermee instemmen. Het feit dat alloch–
tonen uit de hierboven genoemde gebieden niet in groten getale
voorkomen in Nederland, mag in de ogen van de leden van de fractie van
Groen Links geen reden zijn hen buiten de doelgroepsdefinitie te houden.
Ook het opleidingsniveau is voor deze leden geen reden om aan te
nemen dat voor deze groepen de arbeidsmarkt minder gesloten zou zijn.

Hoofdstuk 6. Registratie

Bij de registratie van allochtonen vroegen de leden van de CDA-fractie
zich af of de verplichting altijd kan worden doorgevoerd. Het is toch niet
denkbeeldig dat iemand weigert om als allochtoon te worden
ingeschreven? Aan wat voor sancties dachten de initiatiefnemers in zulke
situaties? Als de verplichting niet hard gemaakt kan worden, zo veronder–
stelden deze leden, kan bij de openbare verslaglegging een verkeerd
beeld ontstaan.

Tot slot wensten de leden van de CDA-fractie op te merken dat,

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 581, nr. 9



hoewel zij waardering konden opbrengen voor het initiatief, zij zowel
vanuit het oogpunt van voorzienbaarheid van wetgeving van de kant van
de regering en gelet op de inhoud van het wetsvoorstel van de regering
dat meer aansluit bij de opvattingen van de CDA-fractie, zij de voorkeur
gaven aan het wetsvoorstel van de regering.

De leden van de D66-fractie zouden gaarne van de initiatiefnemers
willen vernemen, wat, nu de notitie van de regering over rapportage en
registratie van minderheden door de Kamer behandeld is, hun standpunt
is ten aanzien van het al dan niet verplichtstellen van de werknemers om
zich te laten registreren.

De initiatiefnemers zouden van de leden van de D66-fractie willen
vernemen, wat in hun ogen de meerwaarde is van een regeling bij wet in
plaats van bij algemene maatregel van bestuur van de verplichting de
registratie bij de Registratiekamer te doen aanmelden. Hierover merkten
de aan het woord zijnde leden op, dat zij hierbij vooral het psychologisch
effect van een aanmelding van de registratie bij de Registratiekamer van
belang achten. Registratie ligt, terecht vonden deze leden, gevoelig bij
de etnische minderheden. Als de initiatiefnemers vinden dat een
aanmelding bij de Registratiekamer om diezelfde psychologische
redenen wenselijk is, dan ligt het voor de hand, gezien de grotere rechts–
zekerheid die een regeling bij wet met zich meebrengt, die verplichting
bij wet en niet via algemene maatregel van bestuur te regelen.

De leden van de fractie van Groen Links waren gevoelig voor de
argumenten die de initiatiefnemers aandroegen om niet uit te gaan van
zelfidentificatie. De onbetrouwbaarheid van de gegevens die op een
dergelijke wijze verzameld worden, was in de ogen van deze leden een
reëel probleem bij de handhaving van voorliggend wetsvoorstel. Deze
leden waren echter ook beducht voor de problemen van verplichte
registratie. Zij zochten naar een evenwicht tussen enerzijds voldoende
waarborgen voor de privacybescherming en anderzijds voldoende
betrouwbaarheid van de gegevens die in de openbare rapportage naar
buiten zullen komen. Deze leden waardeerden de zichtbare inspanning
van initiatiefnemers ten aanzien van diezelfde zoektocht. Toch waren zij
nog niet helemaal overtuigd van de noodzaak om over te gaan tot
verplichte registratie. Deze leden vroegen de initiatiefnemers of het niet
mogelijk is een systeem van registratie in te richten, waarin de
waarborgen voor de privacy van dien aard zijn dat werknemers zich niet
aan vrijwillige registratie zullen onttrekken. Dit ondanks het feit dat de
registratie voor betrokkenen geen direct eigen belang inhoudt. Het
belang van registratie in het kader van voorliggend wetsvoorstel is, naar
de mening van de leden van de fractie van Groen Links, voldoende
duidelijk te maken om vrijwillige registratie even betrouwbaar te doen
zijn als de door initiatiefnemers beoogde verplichte registratie.
Werknemers zouden dan langs de weg van overreding tot vrijwillige
registratie kunnen overgaan. Deze leden wilden graag een reactie van de
initiatiefnemers op deze gedachtengang.

Hoofdstuk 6. Artikelsgewijze behandeling

Artikel 1

Het regeringsvoorstel voorziet in een vrijstelling voor een aantal instel–
lingen, die niet onder de wet vallen. Hebben de initiatiefnemers ook zo'n
vrijstelling overwogen, zo vroegen de leden van de CDA-fractie. Zo ja,
wat was hun argumentatie om het niet te doen. Zo neen, zouden de initi–
atiefnemers daartoe alsnog bereid zijn?
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Artikel 3

De leden van de VVD-fractie hadden in het voorlopig verslag aange–
geven dat mogelijk in artikel 3, met betrekking tot specifieke arbeids–
voorwaarden en arbeidsomstandigheden, een beperking zou moeten
worden opgenomen. Zij hadden begrip voor de bedoelingen van de initi–
atiefnemers zoals die uit het antwoord bleken, maar vroegen zich toch af
of de thans gehanteerde brede formulering niet tot onvoorziene en vooral
ongewenste situaties zou kunnen leiden. Vandaar dat zij hun eerder
gesuggereerde tekstaanpassing herhaalden.

Het antwoord van de initiatiefnemers op hun vraag naar de betekenis
van de zinsnede «ook overigens zulke maatregelen», namelijk dat het
hierbij gaat om andere maatregelen anders dan onderdeel uitmakend van
het beleid, vonden de leden van de VVD-fractie teleurstellend. Zij hadden
de essentie van dit ongetwijfeld diepzinnige antwoord niet begrepen en
verzochten hen alsnog duidelijk te maken welke gedachten schuil gingen
achter het opnemen van deze tekst in dit artikel.

Artikel 4

In het voorlopig verslag hadden de leden van de VVD-fractie de
suggestie gedaan om tot een andere administratievorm te komen dan
die, welke de initiatiefnemers voor ogen hadden. Het bezwaar van de
initiatiefnemers tegen de voorgestelde administratievorm was dat deze
mogelijk een extra belasting bij een eventuele uitbreiding van de
doelgroepen mee zou brengen. Dit bracht deze leden tot de vraag, in
hoeverre te verwachten is dat gedurende de periode dat deze wet van
toepassing zal zijn, een dergelijke uitbreiding van de doelgroepen zal
plaatsvinden.

Artikel 9

De leden van de VVD-fractie constateerden verheugd dat hun voorstel
tot aanpassing van artikel 9 door de initiatiefnemers was overgenomen.
Daardoor is een wijziging aangebracht, welke, evenals de andere in dit
eindverslag voorgestelde wijzigingen, slechts tot doel had de kwaliteit
van dit wetsvoorstel verder te verhogen.

Artikel 11

De leden van de CDA-fractie wilden het volgende. De wet heeft een
looptijd van 5 jaar en voorziet binnen twee jaar in een evaluatie, opdat,
naar deze leden aannamen, in de Kamer vastgesteld kan worden of de
uitkomst al dan niet geslaagd mag worden verondersteld. Zien de initi–
atiefnemers nog voordeel in een tussentijdse evaluatie?

De voorzitter van de vaste Commissie voor Sociale Zaken en Werkgele–
genheid,
Doelman-Pel

De voorzitter van de vaste Commissie voor het Minderhedenbeleid,
Lilipaly

Griffier voor dit verslag,
Nava
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